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Павлинов И.Я., Спасская Н.Н., Баранова Ю.М. 2024. Григорий Александрович Ко-
жевников (1866–1933): Неизвестная жизнь известного зоолога.  —  Сборник трудов 
Зоологического музея МГУ. Том 57. Москва: Товарищество научных изданий КМК. 673 с. 
Библ. 424+654. Илл. 228.
Книга посвящена жизни и научному творчеству известного российского зоолога, профессора Г.А. Ко-
жевникова (1866–1933), заведовавшего Музеем и Кафедрой зоологии Московского университета с 1904 
(1905) по 1929 (1930) гг. На основе обширных архивных и опубликованных ма териалов охаракте-
ризован его жизненный путь и семейное окружение; впервые дан обзор нетривиальных для своего 
времени идей Г.А. как эволюциониста, систематика, евгениста; охарактеризован его значительный 
вклад в развитие университетской зоологии, охраны природы и рационального пчеловодства в России 
первой трети ХХ в. Приложение включает хронологию жизненного пути Г.А., тексты его основных 
публичных лекций и почти полный список его публикаций.

Pavlinov I.Ya., Spasskaya N.N., Baranova Yu.M. 2024. Grigory Aleksandrovich Kozhevni-
kov (1866–1933): An unfamiliar life of the prominent zoologist.  —  Archives of Zoologi-
cal Museum of Moscow State University. Vol. 57. Moscow: KMK Scientifi c Press. 673 p. Ref. 
424+654. Ill. 228.
The book is devoted to the life and scientific work of the prominent Russian zoologist, Professor 
G.A. Kozhevnikov (1866–1933), who headed the Museum and Department of Zoology at the Moscow 
University from 1904 (1905) to 1929 (1930). Based on the extensive archival and published materials, 
Kozhevnikov’s both private and public life was characterized; his evolutionary, taxonomic, and eugenic ideas, 
non-trivial for his days, were overviewed for the fi rst time; his signifi cant contributions to the development 
of the University zoology, nature protection, and rational apiculture in Russia in the fi rst third of the 20th 
century were elucidated. The Аppendix includes chronology of Kozhevnikov’s life path, the texts of his 
major public lectures and a nearly complete list of his publications.
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